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ACTA 

SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA 

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 13 DE JUNY DE 2016 

 

S’inicia la sessió a les 13.40  hores a la seu de l’entitat. 

Hi assisteixen: 

Xavier Amor Martín, President  de l’FMC i Alcalde de Pineda de Mar; Joan Josep García Rodríguez, Alcalde 
d’ALFORJA; Albert Neiro, Alcalde de BALSARENY, Mercè Esteve Pi, Alcaldessa de BEGUES; Àlex Hernández 
González, Alcalde de les CABANES; Candela López Tagliafico, Alcaldessa de CASTELLDEFELS; Miquel Arisa 
Coma, Alcalde de CENTELLES; Eduard Rivas Mateo, Alcalde d’ESPARREGUERA; Laura Campos Ferrer, 
Alcaldessa de MONTCADA I REIXAC; José Antonio Montero Domínguez, Alcalde de MONTORNÈS DEL 
VALLÈS; Sergi Mingote Moreno, Alcalde de PARETS DEL VALLÈS;  Ana Maria Martínez, Alcaldessa de RUBÍ; 
Lluïsa Moret i Sabidó, Alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT;  Olga Carbonell Sabartés, Alcaldessa de 
SANT CLIMENT SESCEBES;  Marc Garcia i Nadal, Alcalde de SANT JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ; Abigail 
Garrido Tinta, Alcaldessa de SANT PERE DE RIBES; Josep Fèlix Ballesteros Casanovas, Alcalde de 
TARRAGONA; Ma. José Beltran i Piñol, Alcaldessa de TIVENYS; Josep Salom Ges, Alcalde de TONA; Josep 
López i Ruiz, Alcalde d’ULLÀ; Toni Masana  i Ubach, Alcalde de VACARISSES;  Juan Ignacio Soto Valle, 
Secretari General de l’entitat, Montserrat Muñoz, coordinadora de comissions de l’entitat; Sònia Arnedo, àrea de 
comissions i secretaria general de l’entitat  i Elisabet P. Redortra, àrea de secretaria general de l’entitat. 

Excusen la seva assistència: 

Rosa Pujol Esteve, Alcaldessa d’AITONA; Fèlix Alonso Cantorné, Alcalde  d’ALTAFULLA; Amador Marqués 
Atés, Alcalde de BOSSÒST; Jaume Domènec i Jordà, Alcalde de FALSET; Eduard Piera Secall, Alcalde de LA , 
FULIOLA; Àlex Garrido Serra, Alcalde de MANLLEU; Esther Pujol Martí, Alcaldessa de TIANA i Carlos Álvarez i 
González, Alcalde de VILAMALLA. 

 

ORDRE DEL DIA 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 15 d’abril de 2016. 

2. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2015. Aprovació si escau. 

3. Aprovació, si escau, del padró de quotes dels associats a l’entitat, exercici 2016. 

4. Convocatòria de la XXVII Assemblea General. 

5. Informes de presidència; 1) sobre l’Avantprojecte de Llei de mesures de protecció del dret a l’habitatge de 
les persones que es troben en risc d’exclusió social; 2) sobre el Congrés del Món Local, que impulsa el 
Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge.  

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ, 

Prèvia comprovació del quòrum legalment establert per a la vàlida celebració de la sessió, el President la declara 
oberta amb subjecció a l’ordre del dia precedent. La convocatòria de la sessió va realitzar-se el dia 6 de juny 
d’enguany. 

El President, primer de tot demana disculpes per estar tan apretats. Avui hem d’optimitzar els espais ja que se 
celebra un altre acte a la Sala gran, amb la jornada sobre Seguretat Local en la qual hi ha hagut molta 
participació. L’objectiu que tenim entre tots i totes és que els espais que disposem aquí estiguin optimitzats, per 
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generar activitat sense costos. Per tant, avui farem aquest Comitè Executiu a la Sala Biblioteca. Com veureu, 
aquest és un Comitè Executiu previ a l’Assemblea que hem de fer anualment i que després farem una proposta 
de data per preveure a l’agenda. Aquesta seria, en principi, l’última executiva abans de l’agost, llevat de la de 
l’Assemblea.   

A la documentació enviada amb els punts de l’ordre del dia trobareu també un document pel que fa a l’esborrany 
de l’Avantprojecte de Llei de mesures de protecció del dret a l’habitatge de les persones que es troben en risc 
d’exclusió social – la darrera versió – en l’elaboració del qual, com sabeu, estem participant molt intensament de 
l’encàrrec del President de la Generalitat. Els treballs potser no van al ritme que a un li agradaria però ja sembla 
que amb aquesta versió núm. 12, s’arriba a un estat dels treballs força avançat amb unes darreres esmenes 
proposades per l’Ajuntament de Barcelona que hem recolzat. Després la comentem i esperarem també que 
s’incorpori  l’Alcaldessa de Sant Boi, Lluïsa Moret, per comentar les converses que s’estan tenint. D’altra banda,  
teniu tota la documentació disponible amb la convocatòria amb l’auditoria dels comptes, etc. que és aquest altre 
dossier. El Secretari General afegeix que a aquest s’ha afegit un informe de la liquidació de l’exercici 2015, força 
útil per interpretar els resultats de l’exercici.  El President explica que l’informe, doncs, ja dóna a tall de titulars 
tota la informació. És un document jo us convido a que el mirem amb calma i després entrem també a comentar 
com està l’Entitat, que ja veureu que està molt bé però sí que dóna exemples una mica de l’auditoria i com ha 
anat.  
 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 15 d’abril de 2016  

Vist l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària del Comitè Executiu del 15 d’abril de 2016, el qual ha estat 
distribuït amb antelació als membres de l’òrgan esmentat, s’aprova per unanimitat, amb l’aclariment del sentit de 
vot d’abstenció del grup d’ERC que se’n desprèn de la següent deliberació. Tot i que el Vicepresident Toni 
Massana vol precisar pel que fa al sentit de vot del seu grup en relació a l’aprovació del projecte de pressupost 
de l’entitat pel present exercici que vol fer alguna apreciació d’una conversa que va tenir lloc  prèvia a l’executiva 
però que després no va quedar recollit i considera que és millor que ho expliqui per fer l’esmena que toca.  El 
vicepresident Antoni Massana intervé dient que “nosaltres vam dir que en el tema dels pressupostos ens volíem 
abstenir i l’acta recull segurament el que jo vaig dir, però al final, vaja, nosaltres anàvem en la línia d’abstenir-
nos, al final, és veritat que nosaltres no vam comentar, doncs, que ens abstindríem i llavors es donava  per entès 
o es dóna per entès en aquesta acta, doncs que havíem votat afirmativament quan el que volíem fer era 
abstenir-nos”. El Secretari General manifesta que l’acta reflecteix el que es va dir a la reunió. El Vicepresident 
Antoni Massana confirma que l’acta reflecteix el que va dir, però al final també s’interpreta després quan agafa la 
paraula el President i  diu: com és habitual, o com ve sent habitual ERC s’absté. Error meu, demano disculpes, 
però el nostre grup el que vol manifestar és que en aquells pressupostos ens volíem abstenir pel tema del 
pagament de la quota de la FEMP. Ja està, senzillament això. No té més importància. El President diu que 
recollim aquesta esmena o aclariment en el sentit que ha explicat el vicepresident i, per tant, no farem una cosa 
diferent de la voluntat de fer-se. És a dir, ja està.  S’ha recollit en l’acta d’una manera i avui l’esmenem en aquest 
sentit. Per tant, aprovem l’acta amb aquesta esmena, si us sembla. El Secretari General diu que farem un 
aclariment de la votació. El vicepresident Josep Fèlix Ballesteros manifesta que consta com un aclariment. El 
President conclou que queda com un aclariment i fem l’esmena aquesta en la fórmula que sigui necessària.  

 

2. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2015. Aprovació si escau 

L’article 33.j) del Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del 
pressupost i dels comptes anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes 
anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2015 per la Secretaria General i aquesta Presidència.  

Aquests comptes anuals han estat degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, comptes 
anuals i informe de gestió de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2015, que obra a l’expedient i que s’integra 
en aquesta proposta a tots els efectes legals.  
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Únic.- APROVAR la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2015 elaborats que en 
compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de 
l’Assemblea General, conforme als documents que degudament diligenciats per la Secretaria General estan 
annexats a la proposta i que s’integren en aquest acord a tots els efectes legals. 

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El Secretari General explica que d’acord amb els Estatuts, el que es fa una vegada que s’ha aprovat la liquidació 
del pressupost per part del President, és formular el compte. Aquest compte o aquest acte de formulació de 
compte és una competència del CE, i se sotmet a auditoria. I és el que hem fet, auditar els comptes de l’Entitat 
corresponents a l’exercici de 2015. Teniu a l’abast l’Informe de l’Auditoria amb la carta de recomanacions que 
encarreguem des de fa dos anys. Aquesta carta de recomanacions és útil per si hi ha algun defecte o algun tema 
de procediment que cal corregir o millorar. La situació econòmica que reflecteixen els informes i el comportament 
des del punt de vista de gestió, que reflecteix el compte i l’auditoria, doncs, són correctes. No hi ha cap 
circumstancia d’esment  especial i,  per tant,  procedeix l’aprovació per part del CE i elevar-lo a l’Assemblea 
general com fem cada any. D’altra banda, hem incorporat el document que feia  referència el President per tal de 
facilitar la interpretació dels resultats de tancament de l’any 2015, que va més enllà de l’Auditoria. Es fa cada 
any, també, i reflexa la situació econòmica i financera que té l’Entitat a 31 de desembre de 2015 amb una visió 
panoràmica del període 2013/2015. En l’any 2015, què hem fet?, doncs un any complert, un exercici econòmic 
complert, amb el nou marc de procediments nous i de control que ja vam aprovar a finals del 2014. I això vol dir 
que els auditors, doncs, han fet una tasca de prognosi d’aquestes normes i de la gestió pressupostària ajustada 
a aquestes normes.  

 

3. Padró de quotes dels associats de l’entitat, exercici 2016 

L’Assemblea General de l’entitat té aprovades les quotes dels associats des de l’any 2008 amb el següent 
sistema de càlcul:< núm. Habitants 2006 x 0,1974994>. Els imports resultants d’aquest sistema aprovat per 
l’Assemblea General romanen sense variació des de l’any 2008. La congelació de les quotes des d’aquell 
exercici ha estat, doncs, una variable de la gestió econòmica-financera de l’FMC consolidada fins ara pels 
diferents òrgans de govern en aquests darrers vuit anys. 

Les dades de solvència i liquiditat, el volum d’endeutament, l’evolució negativa de les depeses i d’altres factors 
de la gestió econòmica de l’entitat, singularment amb les xifres que ofereix el període 2013-2015, permeten, a 
més d’encetar una més que convenient actualització de les xifres INE als efectes de càlcul de la població a 31 de 
desembre de 2015 , la implementació d’un factor de correcció a la baixa en el sistema de càlcul aprovat per 
l’Assemblea que sense modificar-lo permeti una reducció del factor/habitant per adequar l’esforç dels associats 
en el conjunt d’ingressos al context general en el qual desenvolupa la seva activitat l’entitat, no solament de 
forma comparativa amb d’altres entitats similars sinó també al context d’estalvi del conjunt dels sectors -públic i 
privat- de l’economia.  

És en aquest sentit que a través d’aquesta proposta i sense modificar el sistema autoritzat per l’Assemblea 
General, el padró de quotes elaborat per a la seva aprovació pel Comitè Executiu, de conformitat amb l’article 33 
dels Estatuts de l’FMC, a més d’actualitzar les dades de població oficial INE a 31 de desembre de 2015, segons 
la darrera publicació al BOE, comporta una minoració de les quotes congelades des de l’any 2008, del setze (16) 
per cent, <núm. Habitants 2015 x 0,165899> per un import total de 1.543.985,81 Euros.  

Cal significar que, per primera vegada, l’entitat es dota d’un procediment adreçat a aprovar i publicitar el padró 
de quotes del seus associats. De conformitat amb aquesta proposta, es sotmet al Comitè Executiu com a 
procediment a seguir per a cada exercici l’aprovació per part d’aquest òrgan del padró de quotes, sempre 
aquestes es situïn per sota de l’autoritzat per l’Assemblea General i la liquidació d’aquest padró amb la relació de 
deutors que s’incorporarà a la liquidació de l’exercici i als comptes de l’entitat sotmeses a aprovació de 
l’Assemblea General. El procediment és el següent : “En el primer trimestre de l’exercici, els serveis econòmics 
de l’entitat elaboraran el Padró de quotes dels associats sobre la base dels límits i paràmetres de càlcul acordats 
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per l’Assemblea General. El Padró es sotmetrà a l’aprovació del Comitè Executiu, a proposta del President, 
incorporant el llistat de deutors de l’exercici anterior. Una vegada aprovat es publicarà al Portal de Transparència 
de l’entitat i simultàniament es començarà el procediment de notificació i cobrament als associats”. 

Primer.- Aprovar el padró de quotes dels associats de l’entitat, sobre la base del sistema vigent acordat per 
l’Assemblea General des de l’any 2008, amb l’actualització dels dades de població/INE amb referència oficial a la 
darrera pública BOE a 31 de desembre de 2015, i una minoració del factor/habitant del setze per cent (16 per 
cent). L’import d’aquest Padró de quotes dels associats 2016 és de 1.543.985,81 euros, conforme el document 
elaborat per la Secretaria General que en Annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els 
efectes legals, mitjançant la seva diligència acreditativa de l’aprovació.  

Segon. S’estableix com a procediment de l’aprovació del padró de quotes, sempre aquestes es situïn per sota 
de l’autoritzat per l’Assemblea General, el següent: “ En el primer trimestre de l’exercici, els serveis econòmics 
de l’entitat elaboraran el Padró de quotes dels associats sobre la base dels límits i paràmetres de càlcul acordats 
per l’Assemblea General. El Padró es sotmetrà a l’aprovació del Comitè Executiu, a proposta del President, 
incorporant el llistat de deutors de l’exercici anterior. Una vegada aprovat es publicarà al Portal de Transparència 
de l’entitat i simultàniament es començarà el procediment de notificació de cobrament als associats i la liquidació 
d’aquest padró amb la relació de deutors que s’incorporarà a la liquidació de l’exercici i als comptes de l’entitat 
sotmeses a aprovació de l’Assemblea General”. 

La proposta s’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que en l’àmbit de vicepresidents vam prendre una decisió per dos motius, el primer és 
perquè realment l’entitat està bé financerament i, per tant, podríem fer també algun exercici per modular les 
quotes – estan sense modificar des de l’any 2008 -, l’altre era, a veure de quina manera buscàvem una fórmula 
per equiparar les quotes a les quotes de l’ACM pel que fa, sobretot, als municipis de més població que no pas els 
petits. Aquí teníem un desequilibri. En el seu dia es va aplicar de manera diferent a una entitat i a l’altra, i ara 
intentem una miqueta corregir això. El padró ajusta també dades de la població a la xifres INE vigents i té un nou 
procediment. El Secretari General informa que es tracta també d’establir un procediment, tant per aprovar el 
padró com per aprovar la liquidació del mateix a final de l’exercici, amb informació dels deutors incorporada a la 
liquidació del pressupost. La proposta no modifica l’estructura de les quotes que té aprovada l’Assemblea sinó 
una minoració del setze per cent i l’actualització de les dades INE, a més del procediment que preveu la 
proposta. Nosaltres ara, d’acord també amb les recomanacions dels auditors, seguirem aquest procediment i el 
padró estarà a l’abast de tothom, es publicitarà al portal de transparència de l’Entitat i a final de l’any juntament 
amb el document de liquidació del pressupost anirà la liquidació de les quotes de l’exercici. Econòmicament, això 
no té cap problema l’entitat per suportar-lo, ens equiparem en quanties a d’altres entitats i oferim transparència 
en quant es refereix al procediment d’aprovació que és el que incorpora la proposta que tenim a la vista. 

El Vicepresident Josep F. Ballesteros comenta que li sembla que hi ha també una discordança entre les quotes 
de les Diputacions. Estaria bé que les poguéssim homologar, almenys, no?, o progressivament.  

El Secretari General indica que amb aquesta proposta mantenim el mateix sistema aprovat per l’Assemblea 
General, amb una minoració dels factors/import per habitant; però no s’alteren les proporcionalitats que en el seu 
moment va decidir l’Assemblea General de l’entitat. Si s’estableix un altre sistema, en el sentit indicat pel Sr. 
Ballesteros,  per determinar les quotes hauria de ser l’Assemblea. Si l’Assemblea o el CE vol estudiar una altra 
forma d’aplicació doncs això s’hauria de portar a una Assemblea.  El Vicepresident Josep F. Ballesteros demana 
si es podria mirar d’estudiar, perquè les Diputacions no són les institucions que estiguin més malament 
econòmicament, al contrari.  

El President comenta que es pot anar estudiant. Penso que l’alcalde Ballesteros ho deia perquè és veritat que 
igual que nosaltres estem fent ara un esforç i que potser s’haurien de revisar determinats criteris. Ara revisem els 
criteris de procediment, transparència i minvar diferències per població amb aquesta reducció i després podem 
estudiar això, si voleu. 
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4. Convocatòria de la XXVII Assemblea General 

El President explica que hem de fer anualment una Assemblea. No té res a veure amb l’Assemblea d’inici 
diguéssim de mandat que sempre la fem en un lloc més emblemàtic i fem una miqueta més, si em permeteu 
l’expressió, una mica més de projecció corporativa. Aquesta seria una Assemblea anual que es convoca 
estatutàriament per aprovar tres assumptes de l’activitat de l’entitat: Una, el compte general auditat corresponent 
a l’exercici 2015, l’altra el pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2016 i l’altra la Memòria d’activitats i 
gestió de l’entitat. Estem obligats a fer aquesta Assemblea. Aquesta Assemblea l’hem de fer sempre dintre dels 
sis primers mesos de l’any, és a dir que el 31 de juny és la data límit per fer-la. Ens passarem uns dies, amb 
motiu del calendari electoral, però el compte està formulat i auditat i el pressupost proposat pel CE. Mica en mica 
ens anem ajustant, després que els darreres anys anàvem a finals de l’any. Intentarem mica en mica apropar-
nos abans de juny. La proposta seria el 8 de juliol a les 13:00 h. aquí també, a la seu de l’FMC, per no haver de 
llogar espais ni res, i bé, ja veieu que és una Assemblea que el que fa és, bé, molts dels punts que ja tenim que 
han passat per l’executiva doncs aprovar-los per Assemblea, que és el que pertocaria. De cara a l’any que ve 
doncs, el compromís és fer-ho dintre dels cinc o sis primers mesos. Aquesta vegada  podíem haver-la fet abans; 
ja ho teníem tot enllestit però el calendari electoral ha trastocat una mica això.   

La Vicepresidenta Laura Campos comenta la possibilitat d’afegir punts de l’ordre del dia de l’Assemblea. El  grup 
d’Entesa, havíem comentat en altres ocasions que podríem aprofitar i dins d’aquest marc de l’Assemblea, definir 
un full de ruta de l’FMC. Repensar entre tots i totes una mica què volem ser i què volem fer en aquests tres anys 
que queden de mandat. La Vicepresidenta destaca que és molt necessària una estratègia conjunta del 
municipalisme i potser seria un bon moment per posar sobre la taula el debat de repensar una mica aquest full 
de ruta, aquesta estratègia de l’FMC i, més que res, també tenint en compte que - no em vull avançar ara-  està 
aquest  congrés dels municipis o del món local i que caldria fixar el posicionament com a FMC en molts dels 
temes i debats que es donaran a partir d’ara.  

S’incorpora a la reunió l’alcaldessa de Sant Boi de Llobregat, Lluïsa Moret (13.55h) 

El Vicepresident  Josep Salom intervé dient que volia intervenir al final, en els precs i preguntes, però anava una 
mica en aquesta línia, perquè no tinc tan clar que sigui un tema de l’Assemblea. Però el que sí que volia 
demanar una mica ara que fa un any de la constitució dels nous ajuntaments, avui, justament. No fa tant, que 
vam començar la legislatura del nou CE i la nova Assemblea de l’FMC. Però es va parlar, a l’inici d’endegar un 
procés de modificació d’Estatuts i d’acostament i de preparació per veure si les dues entitats municipalistes 
podien anar convergint de mica en mica. Jo volia demanar, una mica, com estava això, ara que fa un any. En 
quin procés estem?, Quins passos s’han fet? Quin és el full de ruta que, en aquests sentit, tenim marcat?  

El President intervé en aquest punt dient que un tema -del qual ara parlarem- és el Congrés que s’ha proposat, 
on jo crec que nosaltres hem d’anar amb una posició com a FMC -de fet avui iniciem alguna proposta-, i l’altra és 
la nostra estratègia, primer com a entitat i després en el sí del compromís que en l’Assembla vam adquirir les 
dues Entitats. És important construir aquesta estratègia i aquí estem, però també coincideixo amb en Josep que 
crec que és important que això necessita un àmbit i un format adequat. Potser aquesta Assemblea està molt 
enfocada als punts d’obligada tramitació o convocatòria. Sí que miraria de buscar, d’alguna manera, l’àmbit que li 
toqui fer i que el convoquem ja, si voleu, per poder construir  l’estratègia. Potser en aquesta Assemblea que 
convoquem avui no tenim els elements preparatoris necessaris per fer-lo. Però ho hem de fer, és clar. I l’altra és, 
doncs, el compromís que vam adquirir en les dues Assemblees les entitats municipalistes de cap a on anem o la 
possible fusió. Jo penso que abans de tot això nosaltres hem de tenir la nostra estratègia; per tant, coincideixo 
amb la Laura que haurem de convocar, no sé en quin àmbit hauríem de fer-ho, però alguna trobada, alguna 
reunió, algun grup que comencés a parlar de tot aquest tema.  I, pel que fa al què preguntava el vicepresident 
Salom, nosaltres - amb l’ACM- ens hem anat trobant i hem anat parlant aquest tema; de fet, en l’última reunió ja 
hem acordat, que primer de tot, poguéssim fer com una mena d’anàlisi de cada una de les dues entitats, perquè 
hi ha molts temes, de caire econòmic, de com està cada entitat econòmicament parlant, de recursos humans, 
d’estructures, de quina estructura té cada entitat. El primer acord que vam fer va ser, doncs, mirarem entre les 
dues entitats qui pot fer aquest informe de situació de com estan les dues entitats per començar ja a parlar i a 
triar entre nosaltres qui formarà part d’aquest grup que també ha d’anar cap això. Però penso que són coses 
diferents al què parlava la Vicepresidenta Laura Campos. Com deia abans sí que és important que fem una  
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reflexió també nosaltres, sobretot ara que ens hem tret de sobre els obstacles judicials que teníem i tenim una 
nova situació que ens deixa també plantejar altres alternatives i estratègies, no? I també anar recuperant el 
ritme, després de tot això. Que ens faltava guanyar aquest ritme amb llibertat, per tant, si us sembla bé el que 
podríem fer és i si voleu ho deixem en l’àmbit dels vicepresidents el com hauríem d’articular-ho, jo sé que tu tens 
una proposta de treball a fer, i si us sembla l’Assemblea aquesta amb els tres punts que pertoquen, àmbits de 
presidents comencem a parlar sobre aquest tema i proposem quin seria el millor fur per treballar això i 
paral·lelament haurem ja en breu triar les persones que han de formar part de la comissió aquesta d’anar parlant 
amb l’ACM de si ens hem d’ajuntar, no ens hem d’ajuntar o quina és la fórmula que fem. Si us sembla ho fem 
d’aquesta manera, i en la propera reunió de vicepresidents preparem una mica com hem d’abordar aquest tema. 

L’alcalde de Parets del Vallès, Sergi Mingote, demana si aquesta reflexió que nosaltres estem fent aquí, s’està 
fent per l’altra entitat municipalista. Em pregunto això  des del desconeixement, que no ho sé. Més que res és 
que si es fa això, que em sembla fantàstic el plantejament i l’enfoc, seria un tema de fer paral·lelament. S’hauria 
de fer per tothom. Ho dic des del desconeixement de si aquesta reflexió que nosaltres fem s’ha fet allà.  

El President intervé a continuació per significar que hi ha dos reptes per afrontar per separat: un, què volem 
nosaltres- com a entitat - que sigui l’FMC, què vol aquesta entitat, quines línies de treball o estratègiques 
comencem a parlar; i l’altre, és la confluència d’arribar a la conclusió a final d’any o quan toqui de dir escolta’m 
doncs té sentit o no té sentit mantenir dues entitats; tanquem totes dues i muntem una de nova, bé, tot això jo 
crec que són debats per separat, però per poder fer el segon debat, que és el d’unir-se o no unir-se, el consell de 
governs locals, etc. Penso que també nosaltres necessitem fer una diagnosi de com estem i de cap a on volem 
anar. El treball previ aquest d’anàlisi de les dues entitats que encetem ho farà la mateixa persona, ho farà la 
mateixa empresa a les dues entitats, és a dir, que utilitzaran els mateixos criteris i tindrem un informe. Aquest 
informe dirà, doncs, això, fortaleses i debilitats que té un, que té l’altre, com estem econòmicament uns i com 
estem els altres, quines plantilles té un i quines plantilles té l’altre. Això és imprescindible. 

L’alcaldessa de Castelldefels, Candela López, manifesta que una cosa és l’anàlisi de com està un i com està 
l’altre en quant al personal, però una altra també és la voluntat política del què volem que sigui la Federació de 
Municipis de Catalunya. Quins són els nostres objectius polítics davant del municipalisme. Aquest és el debat 
que nosaltres hem plantejat i que creiem que ens falta, i davant d’una confluència nosaltres -que som experts en 
fer confluències- davant d’això és important saber quina és la voluntat que tenim aquesta organització davant 
l’acord que pot arribar una altra.  

El President conclou que està d’acord però amb el tractament separat que hauríem de donar. Si us sembla, 
doncs, aprovaríem la proposta de convocatòria de l’Assemblea General tal i com s’ha previst i, en l’àmbit de 
vicepresidents, establim les bases per començar a parlar aquests dos reptes.  

“Convocatòria anual de l’Assemblea General de l’entitat per al proper 8 de juliol a les 13.00 hores, a la seu de la 
Federació de Municipis de Catalunya per tal de procedir a l’aprovació reglamentària del Compte General auditat 
de l’exercici 2015, Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2016 i Memòria d’activitats i gestió de l’entitat 
de l’any 2015. 

Proposta ordre del dia:  

   1. Aprovació de l’ordre del dia, aprovació del reglament i elecció de la mesa.  
   2. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 23 d’octubre de 2015. 
   3. Compte General auditat corresponent a l’exercici 2015. Aprovació si escau. 
   4. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2016. Aprovació si escau. 
   5. Memòria d’activitats i gestió de l’entitat corresponent a l’any 2015. Aprovació si escau. 
En virtut d’això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’aprovació de l’acord següent:  

Únic.- Aprovar la convocatòria de l’Assemblea General del proper dia 8 de juliol a les 13.00 hores, a la seu de 
l’entitat per tal de procedir a l’aprovació reglamentària del Compte General auditat de l’exercici 2015, Pressupost 
de l’entitat corresponent a l’exercici 2016 i Memòria d’activitats i gestió de l’entitat corresponent a l’any 2015.” 

La proposta s’aprova per unanimitat. 
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5. Informes de Presidència 

1) sobre l’Avantprojecte de Llei de mesures de protecció del dret a l’habitatge de les persones que es 
troben en risc d’exclusió social 

Sobre aquest punt, el President dóna la paraula a Lluïsa Moret, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat i Presidenta 
de l’Àmbit de Drets Socials, a qui agraeix la seva dedicació per l’esforç representatiu i de feina que les qüestions 
que planteja el context d’aquest Avantprojecte està comportant en les darreres setmanes. Aquí us hem donat la 
versió, com he dit abans, núm. 12 d’aquest avantprojecte. Aquí, a diferència de la núm. 11, són unes aportacions 
de l’Ajuntament de Barcelona, principalment pel que fa al tracte que fa l’Ajuntament de Barcelona que hauria de 
tenir en aquesta Llei. També teniu les darreres aportacions nostres. 

L’alcaldessa de Sant Boi explica, molt breument, que arran de la impugnació dels dos articles per part del 
Tribunal, dos articles molt determinants, molt estratègics dins del marc de la Llei 24/2015, el President de la 
Generalitat va convocar una gran cimera en què vam estar convocats i convocades diferents agents: des de 
grups parlamentaris, les entitats promotores per la ILP- no ens hem d’oblidar que la Llei 24/2015 en el seu origen 
és una ILP- altres agents, i els 12 municipis més grans de Catalunya, que també són els que han desplegat i 
desenvolupat més polítiques públiques vinculades al dret a l’habitatge i l’ACM i l’FMC.  

L’acord que surt arran d’aquesta cimera és crear un comissió tècnica d’experts i representants de diferents 
àmbits i diferents entitats, per analitzar quins són els articles impugnats pel TC i buscar un nou text, una nova 
proposta d’avantprojecte que, d’alguna manera, recollís l’esperit de la Llei 24/2015, però que no fos susceptible 
d’impugnació o que fos legal i constitucional per entendre’ns.  

Aquesta comissió- això el Secretari General ho sap millor que jo- aquesta comissió ha tingut moltes reunions, de 
fet la propera està plantejada pel 15 de juliol. Des de l’FMC els representants són: el Secretari General i l’Anna 
del Frago, que era la persona que portava els temes d’habitatge en la Comissió d’habitatge de l’FMC. I s’ha anat 
treballant en aquest aspecte, hi ha hagut moltes versions i teniu sobre la taula la última versió que és la 12ena 
proposta. On es concentra el treball és als articles 17 i 18 –  és a dir, bàsicament el problema era com podíem 
recuperar habitatge des de la perspectiva, sota el paraigües de concepte d’habitatge social, de lloguer social i 
rescatar aquests habitatges dels grans tenidors que eren els que bàsicament acumulaven el gran paquet 
immobiliari immobilitzat del nostre país, però salvant els aspectes vinculats amb la propietat privada que estaven 
impugnats pel TC. I ara, si et sembla bé et passo la paraula Secretari General perquè expliquis els aspectes 
jurídics específics que fan referència, ja dic que les grans modificacions que es proposen fan referència a l’article 
17 i 18 que com veieu parla ja no de l’expropiació del concepte propietat sinó de l’ús. L’expropiació de l’ús que és 
la línia per on es vol enfocar aquesta proposta i després l’article 18 que és el que comentava el President, que és 
on es recullen propostes que va fer l’Ajuntament de Barcelona, que es va incorporar en l’última reunió, 
bàsicament pel que fa referència a disposicions addicionals, a quins són els criteris que s’han d’aplicar en aquest 
concepte de l’ús.  

El Secretari General informa per la seva rellevància en aquest  procés que abans de l’efecte suspensiu de tot 
això pel recurs al TC, la nostra entitat juntament amb d’altres entitats - els Secretaris, Interventors i Tresorers de 
l’administració local, la Diputació de Barcelona, l’ACM, l’FMC, l’Observatori, l’Aliança contra la pobresa 
energètica i la PAH - ja havíem elaborat en un grup que es va configurar sota la direcció i coordinació al voltant 
del Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge, un model d’expedient per tramitar el 
procediment previst a l’article 7, que és un dels articles importants de la Llei suspesos pel TC. Aquest model que 
pretenia facilitar la tramitació dels ajuntaments ha estat un document “non nat” - és a dir,  no s’ha pogut enviar 
als municipis però s’ha de saber que ja en aquest treball des del punt de vist tècnic van sortir dificultats des del 
punt de vista jurídic per intentar concretar l’aplicació d’aquest article 7 de la Llei,  suspesa després pel TC. És 
important que d’això es tingui coneixement perquè això ja va revelar una certa dificultat de l’aplicació de l’article 7 
de la Llei 24/2015.  

Què és el que ha fet aquest grup constituït arran de la decisió del President de la Generalitat acordada de la 
reunió de la Generalitat del dia 3 de maig?, doncs intentar complir l’encàrrec : elaborar un document jurídic que 
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no sigui susceptible de suspensió en el primer minut de confrontació constitucional. Llavors què ha fet aquest 
grup? fonamentalment dues coses: basar-se en normes vigents a Catalunya en matèria de consum per tractar la 
part de lloguer, és a dir, establint com un baluard el tema de la conciliació prèvia a l’inici, d’obstacle de l’inici del 
procediment judicial sense alterar la posició del jutge i la posició processal que té, però guanyant temps perquè 
l’administració en disposi d’alternatives en el cas de lloguer, i l’altra, tornar al què és una llei pacífica que ha estat 
aprovada, que no ha estat mai objecte de recurs però que mai ha estat dotada, que és el cas de la Llei de 
l’Habitatge del 2007. Les previsions expropiatòries, pacífiques constitucionalment, necessiten la previsió la 
dotació econòmica. La Llei 24 té una previsió de finançament a través de grans tenidors per totes aquestes 
operacions i això és una dificultat des del punt de vist jurídic i constitucional objectiva. Però el mandat del 
President Puigdemont és redactar un document que sigui viable jurídicament.  

El que ha fet el grup en síntesi, ho ha explicat molt bé la Presidenta de l’Àmbit i Alcaldessa de Sant Boi, Lluïsa 
Moret, és afrontar la situació de lloguer a través de les normes d’autogovern de Catalunya en matèria de consum 
i afrontar el tema dels llançaments per impagament d’hipoteques a través dels mecanismes també jurídics 
d’autogovern que té la Llei 2007. Quin element de dificultat tenim? doncs la dotació econòmica, i aquí està el 
drama. Llavors l’altre dia es va incorporar en aquesta configuració que es va fer en el seu moment, el dia 3 es va 
incorporar l’Ajuntament de Barcelona per la seva especificitat en el tema. L’aportació de l’Ajuntament de 
Barcelona, fins ara, només es refereix a dades estadístiques; és a dir, si els municipis tinguessin al seu abast 
informació sobre procediments de desnonament quan comencen, els alcaldes es podrien preparar molt més. 
Aquesta aportació és bona, però és una aportació de gestió, no és un aportació des del punt de vista jurídic de 
com resoldre un problema o un conflicte. Per això vam suggerir introduir aquesta obligatorietat, a veure com 
l’aconseguíem, de fet la Federació va demanar a la Taula per conèixer l’abast del problema tant en règim de 
lloguer o de propietat, de llançaments d’hipoteques, doncs quines dades eren, si hi havia un 40%, un 30%, un 
35%o un 55% de lloguer, per veure la magnitud de la tragèdia i on s’havia de focalitzar la solució jurídica del 
problema, perquè aquesta informació no es tenia a l’abast, la va facilitar el Consell de l’advocacia de Catalunya.  

Nosaltres hem tingut com a entitat una posició molt propera a les recomanacions dels experts del Consell, entre 
altres qüestions per l’expertesa dels seus membres i en compromís davant la tramitació de la ILP. Aquesta 
darrera versió a la que nosaltres fem unes darreres aportacions com per exemple, reconèixer el paper dels 
municipis en el preàmbul, demanar  el compromís de dotació econòmica, acompanyar el text de la preceptiva 
memòria econòmica - fer polítiques públiques sense recursos públics és gairebé impossible – i d’altres de 
caràcter més tècnic; però en allò que és estructural, el document  està preparat des de fa 3 setmanes -perquè ha 
estat a l’espera de la resolució del TC, que ha dit el que ja esperàvem que diria- . Hi ha hagut aquesta aturada 
tècnica, però el document està a punt de sortir del grup tècnic i passar al debat polític perquè nosaltres la part 
tècnica ja està gairebé feta.  

L’alcaldessa de Sant Boi creu que en el moment de disposar del text definitiu hauríem de manifestar el nostre 
posicionament, perquè pel que sembla aquesta reunió del dia 15 de juny -o potser una altra propera- serà l’última 
i d’aquí passarà directament al Parlament i a debat polític. Però abans de passar al debat polític, penso que el 
posicionament municipalista hauria d’estar present. En aquest sentit, en la línia que ha comentat el Secretari 
General, crec que s’ha fet un gran esforç i per això també vull reconèixer la feina de les persones que han anat 
en representació de l’FMC i de tots els altres agents, la feina i l’esforç per anar intentant salvar jurídicament la 
dificultat que ha tingut la Llei 24/2015 en aquests dos articles que han estat impugnats pel TC, sense perdre el 
seu esperit. No oblidem mai que és un esperit sorgit d’una proposició de la iniciativa legislativa popular i que hi 
ha un grup promotor darrera que està evidentment molt actiu i motivat perquè aquest esperit no es perdi. Però, 
per altra banda, com deia també el Secretari General , mentrestant què fem?, : Tenim l’encàrrec del President de 
al Generalitat;  és a dir, jo crec que aquí no hem d’oblidar que hi ha tot un marc legal vigent, especialment la Llei 
d’habitatge del 18/2007, que ha estat una Llei que aporta sobre la taula algunes solucions per garantir el que 
volem tots, que és el dret a l’habitatge de tots els ciutadans i ciutadanes des d’aquesta lògica, i que no sigui 
anul·lat pel Tribunal Constitucional en la primera lectura. 

Dit això, crec que la proposta que hi ha sobre la taula és una proposta que té les seves bondats i les seves 
dificultats, però des del meu punt de vista i com a entitat municipalista, la dificultat més important és aquesta, és 
a dir, on són els recursos?  Aquí no hi ha una memòria econòmica, aquí s’està parlant d’expropiació de l’ús, que 
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està molt bé per garantir el dret a l’habitatge per a aquelles persones que necessiten tenir un habitatge i que 
estan en situació de vulnerabilitat. Però amb aquest redactat no queda clar d’on surten aquests recursos. A 
banda que al preàmbul no es fa esment ni a l’esforç ni al paper del municipalisme català, en aquest cas dels 
ajuntaments que hem fet fins ara i quin és el nostre paper. Una de les pors i que poso sobre la taula i dificultats 
suposo que podem tenir, és que justament tot això que té a veure amb l’expropiació i la despesa de l’expropiació 
al final caigui sobre els pressupostos municipals. La memòria econòmica hauria de deixar clar quin és el rol del 
Govern de la Generalitat , tenint en compte que la Llei 24/2015 situava la responsabilitat econòmica en els grans 
tenidors. Això és així. Considera que s’hauria d’acordar què han de dir els nostres representants en aquesta 
Comissió, sobretot deixant clar quin és el rol dels ajuntaments en aquest marc legal i sobretot hauríem de 
demanar que quedés clar, o al menys que es posi sobre la taula, la memòria econòmica i de qui serà la 
responsabilitat de posar els recursos sobre la taula. 

El Vicepresident Josep F. Ballesteros comenta que està absolutament d’acord amb la necessitat d’incorporar al 
projecte la memòria econòmica, perquè estem acostumats a que algú legisli i a pagar els ajuntaments. La 
consellera va fer unes trucades la setmana passada a alguns alcaldes -no sé si dels que esteu aquí algú va 
rebre la trucada-. Va referir-se a les dificultats per acabar un text similar al de la  ILP i les diferències de posició 
amb els impulsors de la ILP per com s’anava conformant el text, com si a última hora no estiguessin massa 
d’acord amb la concreció d’aquest text fruit de l’encàrrec de la Cimera de Palau. Sembla que la Conselleria té 
intenció d’acabar l’encàrrec tal i com es va formular. Se sap alguna cosa de com està això? 

El Secretari General explica que d’oportunitat de presentar propostes de millora al text n’hi ha hagut des del 
mateix dia 3. Documents de propostes de millora no n’hi ha hagut massa, tot i que les reunions de treball han 
aportat moltes visions i millores per enriquir el text inicial; nosaltres hem tractat de respectar l’encàrrec en el 
sentit d’elaborar un text el més viable possible jurídicament. Però també hem defensat algunes de les peticions 
de la PAH que podien integrar-se en termes de legalitat. A la darrera reunió es va acordar donar l’oportunitat 
formal de que la gent pogués presentar a la versió número 11 aportacions de millora durant un temps prudencial. 
A partir d’aquí sorgeixen algunes diferències quan el document es consolida sobre la base d’elements que ja van 
incorporar-se sense dificultats jurídiques en la Llei de l’Habitatge de 2007.  

L’alcaldessa de Castelldefels, Candela López, vol saber  quines entitats participaven en aquestes reunions i què 
aporta aquest document de nou que no estigui contemplat a la llei del 2007. El Secretari General respon que 
aporta coses i molt positives. La llei necessitava dues coses, un desplegament reglamentari i finançament, 
perquè és com la llei de dependència, sense dotació pressupostària. El que fa la el text ara és intentar respectar 
el mandat fet pel President de la Generalitat - perquè hi ha un mandat de totes les forces polítiques de redactar 
un text dins la legalitat-  i aportar un perfeccionament des del punt de vista jurídic.  Està redactada de manera 
que no es posin massa coses en risc que puguin ser una altra vegada objecte de visualització en clau de 
possible recurs. Pel que fa als participants, la PAH ha estat des del primer minut, els portaveus i els advocats; el 
consell de l’advocacia de Catalunya, l’ACM, l’FMC, els secretaris generals dels Departaments, el secretari 
d’habitatge, el secretari general del Departament de Governació. L’ultima cosa que s’ha fet ha estat afegir el 
gerent d’Habitatge de l’Ajuntament de Barcelona perquè ho va demanar l’alcaldessa i nosaltres vam dir que 
estàvem totalment d’acord i no teníem cap inconvenient en raó d’aquesta singularitat que els hi dóna la Carta.  

L’alcaldessa de Sant Boi de Llobregat, Lluïsa Moret intervé per dir que la Llei 24/2015 és una llei molt més global 
i que fa referència a un altre concepte que és la pobresa energètica, que això no ho contemplava la Llei del 
2005. Per tant, ens centrem en parlar molt de l’emergència habitacional però la Llei 24/2015 és molt més global 
perquè fa referencia a aquestes dues situacions d’emergència que hi ha al nostre país. Pel que fa al tempteig i 
retracte cal saber qui ho paga, perquè amb les converses mantingudes amb la Conselleria de Governació es 
plantejava que la compra de l’habitatge havia de córrer a càrrec dels ajuntaments i aquí hi ha un marc legal que 
no ens hem d’oblidar, que és la llei 20/2007, la llei catalana de consum, que és per aquesta via que el tema de la 
pobresa energètica l’està gestionant l’Agència Catalana de Consum. I que també s’està treballant en la part de la 
llei que no ha estat impugnada, la que fa especialment referència a la pobresa energètica. De la mateixa manera 
que el Govern de la Generalitat determina que hi ha un fons econòmic per fer front a les necessitats en pobresa 
energètica i que el gestiona l’ACC–que ens ha reunit a l’ACM i l’FMC- amb una proposta d’un conveni marc i 
després signar convenis bilaterals amb ajuntaments de més de 20.000 habitants i amb els consells comarcals 
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per gestionar el fons que, per una banda hi ha un superàvit del 2015 de 3,8 milions que no es van gastar. Si es 
prorroga el pressupost estava previst 5 milions més, per tant seria 8,8 milions per a pobresa energètica a 
conveniar amb els ajuntaments. La idea és que aquest model es traslladi i es faci servir per a l’emergència 
habitacional, de manera que pensem en un fons econòmic del Govern de la Generalitat per fer front a les 
despeses vinculades a l’expropiació i tot el tema del lloguer. El Secretari General comenta que hi ha una dificultat 
objectiva i és que la Llei del 2007 es basava en uns plans locals d’habitatge i el pla territorial de la Generalitat 
que tampoc s’ha aprovat; això és una dificultat objectiva. I pel que fa a la dotació per a la pobresa energètica, el 
primer esborrany que la Generalitat ens ha enviat no preveu els 8 milions d’euros que hauria de preveure; ho 
hem demanat per escrit, només preveu 3 milions. En la pròrroga, en el pitjor dels casos són 5 milions, més 3 són 
8 milions. Per tant, s’haurien de dotar 8 milions d’euros. 

L’alcaldessa de Sant Pere de Ribes, Abigail Garrido, explica que en el seu municipi estan treballant amb 
l’Agència Catalana de l’Habitatge una sortida per habitatges que tenen que no poden tenir la cèdula 
d’habitabilitat perquè no estan acabats del tot. La idea és treballar amb plans d’ocupació que subministraria 
l’Ajuntament o dels plans d’ocupació a partir dels fons de la Diputació o de la Generalitat per acabar aquests 
habitatges conveniant amb entitats bancàries –alguns són de la SAREB- l’ús temporal de lloguer social d’aquests 
habitatges. Fer-ho a tres bandes amb un tipus de conveni, però clar, quina és la fórmula ? Considera que és un 
tema interessant perquè és pràctic, no representa una gran inversió, però aportant tots alguna part podem 
resoldre una part d’aquest tipus de problema. L’Agència encara està mirant el tema de quina seria la línia jurídica  
a seguir. A ells els hi aniria bé perquè tenen habitatges en aquesta situació; blocs de pisos sencers que la pròpia 
entitat bancària no fan les obres perquè no inverteix res - els tenim tancats- i en canvi els hem anat a visitar amb 
l’entitat bancària i sembla que no seria tan complicat  fer plans d’ocupació durant un temps i aquests habitatges 
posar-los en marxa amb uns convenis de col·laboració, però la vessant  jurídica encara no està clara. 

Surt de la reunió l’alcalde de Parets del Vallès, Sergi Mingote (14.30h) 

L’alcaldessa de Sant Boi de Llobregat afegeix que s’ha de prendre un acord i que són dues coses diferents, 
d’una banda quina és la nostra posició davant d’aquesta proposta (versió 12) a l’encàrrec del President de la 
Generalitat sobre un nou avantprojecte que intenti salvar els articles impugnats. Aquesta és la primera decisió 
perquè el dimecres 15 hi ha una reunió a la que han d’anar el Secretari General i  Anna del Frago i han de dir 
quin és el nostre posicionament i, l’altra cosa,  en la línia que deia l’alcaldessa de Sant Pere de Ribes, és 
l’habitatge. És a dir, quines haurien de ser les polítiques públiques d’habitatge que els ajuntaments podríem 
desplegar (infrahabitatge) o altres aspectes com les “okupacions”, perquè ens generarà molts conflictes en els 
nostres barris i sobretot en els barris més humils, perquè no són ocupacions sorgides de l’emergència sinó 
ocupacions que tenen una altra casuística i origen. En aquest darrer cas, també cal veure què fan d’altres 
Departaments com Interior o Justícia. Hi ha molts temes sobre habitatge que cal posar sobre la taula. Tot just la 
setmana passada es va constituir el plenari de l’Àmbit de Drets Socials i durant la propera setmana es posaran 
en marxa les permanents, hi ha una permanent específica d’habitatge social. Però per ser àgils diferenciaria 
aquests dos moments: què fem amb això (hi ha la reunió el dia 15) i treballar quines són les polítiques públiques 
d’habitatge que volem desplegar dins del marc legal. 

L’alcaldessa de Rubí i Presidenta de l’Àmbit de Prevenció i Seguretat Pública i Protecció Civil, afegeix que en tot 
cas també des de l’àmbit de prevenció podem participar, perquè la situació també s’ha posat sobre la taula des 
de l’àmbit sectorial i considera que s’ha de treballar de manera multidisciplinar.  

El President conclou el debat proposant que, com que tots disposem de la versió 12, i partint del què ha apuntat 
el Secretari General, qui tingui algun comentari a afegir o proposta de millora que ho enviï abans de dimecres. 

Surten de la reunió l’alcaldessa de Rubí, Anna Martínez, el vicepresident Josep Salom i l’alcalde de Montornès 
del Vallès, José A. Montero. I entra l’alcalde de Parets del Vallès, Sergi Mingote (14.39h) 

 

2) Sobre el Congrés del Món Local, que impulsa el Departament de Governació, Administracions 
Públiques i Habitatge 

Surt de la reunió l’alcalde de Centelles, Miquel Arisa (14.41h) 

http://www.fmc.cat/


vers 

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 11 de 12 

El President explica que des del Departament de Governació ens van proposar fer un congrés o un 
esdeveniment similar del món local, del municipalisme i en l’àmbit de vicepresidents de l’FMC es va comentar 
quines podrien ser les persones que podrien participar. Ens han enviat un document molt bàsic i molt senzill que 
el teniu amb la documentació. Sobre aquest document, nosaltres hem començat a fer propostes per millorar-lo i 
que avui us volíem ja comentar. Hi ha un primer grup tècnic que en aquest cas nosaltres nomenem el nostre 
Secretari General (hi han els secretaris generals de les dues entitats, el secretari general del Departament, de 
l’Ajuntament de Barcelona, coordinadors de les diputacions, etc.). Les dates de celebració d’aquest congrés 
també s’han mogut, es proposava que es fes a l’octubre d’aquest 2016 i nosaltres vam dir que ho veiem molt 
complicat per organitzar en aquests pocs mesos i ara ja estem parlant del gener-febrer del 2017, però encara 
s’han d’acabar d’ajustar les dates. També hi ha una proposta mot inicial de ponències i que ara comentarà el 
Secretari General. Aquest informa que, en un primer document  d’esmenes, és proposa modificar el contingut 
d’algunes de les ponències i ampliar-ne el nombre per donar rellevància a alguns dels àmbits o temàtiques que 
figuren en el document facilitat pel Departament; proposem, per exemple, afegir una ponència específica de 
competències locals i serveis a la comunitat. La de nova governança i relacions intergovernamentals integrar-la  
en una sola ponència, etc. També proposem modificar el títol per identificar millor els “Governs locals de 
Catalunya.” Pel que fa a la configuració dels grups, havien demanat més d’una persona i s’hauria de concretar 
amb els responsables polítics; la presència dels alcaldes i alcaldesses és molt necessària al capdavant de les 
ponències - més que un tècnic ha de ser un alcalde-. Això s’ha de fer amb una proposta de nomenament de 
responsables per part dels grups. 

El President comenta que una primera proposta és que ja que els àmbits funcionen, la ponència que parli de 
drets socials, està clar que en l’àmbit nostre és on voldríem que es parlessin. Segurament això variarà i s’anirà 
modificant i ampliant, ja que ara també hi ha una comissió més institucional en la què participem els presidents 
de les entitats municipalistes i la consellera. Nosaltres hem preparat una proposta molt inicial que us l’enviarem 
de seguida –és una proposta feta en relació als àmbits de treball nostres- la reviseu i aquesta setmana hauríem 
de saber alguna cosa per poder enviar la proposta a Governació i continuar treballant.  

El Secretari General comenta que, amb la poca informació que tenim, aquest congrés no té res a veure amb el II 
Congrés de Municipis de Catalunya que es va celebrar l’any  2001, doncs aquest es va estar treballant durant 
dos anys i es va organitzar per les entitats municipalistes.  

El President manifesta que quan abans s’ha parlat de l’estratègia de l’entitat i el congrés serà gener-febrer 2017, 
pel mig hem de fer aquesta feina i enviarem una proposta als vicepresidents. 

La vicepresidenta Laura Campos considera molt millor que s’hagi posposat perquè nosaltres (ICV) tenim 
reticències en la participació en aquest congrés. Consideren que si no hi ha tot un debat intern previ de la 
Federació de Municipis de Catalunya i un posicionament polític sobre cadascun dels debats no té sentit nomenar 
ningú ni posar noms; si no hi ha tot un treball previ per definir aquesta estratègia. Hem d’entendre que la 
proposta que es posa sobre la taula es pot modificar?.  

El President respon que evidentment que es pot modificar i que s’ha fet aquesta proposta per no anar al Comitè 
Executiu sense res. 

La vicepresidenta Laura Campos insisteix en què el que comenten com a grup d’Entesa és que no volien caure 
en el parany de que s’instrumentalitzés el món local amb tot el tema del procés. Si fem un debat previ, si definim 
l’estratègia i tenim clar els objectius de tot això, d’acord, però si això no es així, no ho veiem.  

El President explica que aquest congrés també s’està parlant a nivell de partits i ens consta que tots els partits 
han parlat amb la consellera. I els partits també van aportant els seus dubtes. Fem nosaltres aquesta feina i 
omplim aquesta primera proposta i en paral·lel fem aquesta feina de reflexió i debat sobre el que hem de fer. 

La vicepresidenta Laura Campos considera que és basic i imprescindible que fem aquesta tasca prèvia i el debat 
intern a l’FMC.  

El President  pren el compromís de fer-ho i ja li ha passat una petita proposta ara a la vicepresidenta però anirem 
fent. 
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L’últim punt que informa el President és que es va acordar en el si dels vicepresidents que tots els atemptats que 
hi haguessin faríem posicionament independentment de que les institucions convoquessin els seus minuts. 
Perquè ens semblava molt fort que les institucions es mobilitzessin en funció d’on passen els atemptats (si 
passen a Europa fem molt de soroll i si passen fora d’Europa sembla que no). Aquest cap de setmana hi ha 
hagut un atemptat i explica com s’ha fet la convocatòria i que ens hem hagut d’ajustar, ja que l’Ajuntament de 
Barcelona ha convocat minut de silenci avui mateix a les 12.00h (és a dir que ja s’ha fet); l’ACM i la Generalitat 
convoquen a les 20.00h a la Plaça Sant Jaume amb 1 minut de silenci i la FEMP convoca un minut de silenci 
demà a les 12.00h. Per tant, el que hem hagut d’improvisar és que nosaltres informarem de l’acte de les 20.00h, 
condemnarà l’atemptat i es que convocarà els ajuntaments demà a les 12,00h. Després, si algú ho vol fer a les 
20.00h o a les 12.00h, el que fem nosaltres no deixa de ser una recomanació. El comunicat serà en aquests 
termes i també serà conjunt amb l’ACM.  

 

Finalitza la sessió a les 14.51 hores del dia de la data, estenent-se d’ella la present acta, del contingut de la qual, 
com a Secretari General, CERTIFICO 

 

 

 

 

El Secretari General   El President  
Juan Ignacio Soto Valle   Xavier Amor i Martín 
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